

## **ВИДЫ, КРИТЕРИИ И ОСНОВАНИЯ КЛАССИФИКАЦИИ ПРАВ И СВОБОД ЧЕЛОВЕКА.**

### **1. Виды, критерии и основания классификации прав и свобод человека**

#### **2. Поколения прав и свобод человека.**

1. Система сложившихся в праве и правовой науке основных прав, свобод и обязанностей человека прошла тысячелетнюю историю становления. Современные представления о видах, объеме и содержании провозглашенных прав и свобод впервые приобрели комплексный характер после Второй мировой войны. Огромный вклад в становление универсальной системы прав и свобод внесла Организация Объединенных Наций, разработавшая и принявшая многочисленные международно-правовые документы в области прав человека, среди которых декларации, пакты, конвенции, резолюции, соглашения, договоренности и рекомендации. Многообразие существующих прав и свобод позволяет классифицировать их по различным основаниям в зависимости от поставленной цели и задачи. Одни и те же группы прав и свобод возможно отнести к различным классификациям. Так, например, в зависимости от уровня правового регулирования выделяют: - фундаментальные, закрепленные в международных универсальных правовых актах, - основные, декларируемые Основным законом страны – Конституцией, - производные права и свободы, образованные от основных, получившие свое развитие и конкретизированные в отраслевом национальном законодательстве. Большинство развитых правовых, демократических государств стремятся к наиболее полному и всестороннему урегулированию правового статуса человека и гражданина. Этим объясняется фактически тождественное закрепление основных прав и свобод в национальных конституционных актах и фундаментальных прав и свобод международно правового уровня. Особенности и характером политико-правовой связи лица и государства и его (лица) правового статуса может быть обусловлено деление прав и свобод на права и свободы человека и гражданина, беженца, лица без гражданства, бипатрида, иностранного гражданина, вынужденного переселенца. В зависимости от сферы реализации выделяют: - социальные (в том числе, например, пенсионные, трудовые и жилищные), - экономические (в том числе имущественные), - культурные, - экологические, - избирательные, - политические, - личные и иные права и свободы. В зависимости от численного (количественного) состава участников права и свободы можно также классифицировать на: - индивидуальные, реализуемые единолично, - коллективные, реализуемые группой лиц. К индивидуальным можно отнести все личные и ряд иных прав и свобод (право на труд, на отдых, право голосовать, избирать и быть избранным, выбирать язык общения и т.д.). К Праву прав человека коллективным следует относить такие права и свободы, как право на митинги и уличные шествия, на забастовки, на объединение, в том числе для защиты своих экономических прав (профсоюзы), развитие и поддержание своих национальных, культурных традиций и другие. По кругу лиц или по субъектному составу следует различать, например, права детей, женщин, беженцев, инвалидов, пенсионеров, заключенных, психически больных, национальных, религиозных, этнических, языковых или иных меньшинств и др. Некоторые современные ученые выделяют: - материальные права и свободы, предполагающие достижение каких-либо благ, в том числе материальных либо духовных, интеллектуальных (право на имя, исповедовать религию, быть атеистом, на интеллектуальную собственность, в т.ч. авторские права на литературное или музыкальное произведение, техническое изобретение, право на собственность, в т.ч. недвижимость, на долю в наследстве и т.п.) - процессуальных, направленных на обеспечение и защиту иных прав и свобод (право на обращение в суд и иные государственные органы, судебную защиту, на забастовки и др.). В правовой науке также существует точка зрения о делении прав и свобод на позитивные, в реализации которых государство должно и принимает участие, создает необходимые предпосылки и условия, предпринимает всесторонние меры по содействию и эффективному

механизму их реализации (социальные, экономические, культурные); негативные, при осуществлении которых государство должно воздерживаться от прямого вмешательства (личные, политические) в процесс их достижения.

## 2. ПОКОЛЕНИЯ ПРАВ И СВОБОД ЧЕЛОВЕКА

Наиболее широкое признание и распространение получила классификация, сложившаяся на основании и в соответствии с исторически последовательными периодами становления теории прав человека в целом и формированием той или иной группы прав и свобод на определенном отрезке времени. История становления концепции прав и свобод человека, практика её реализации формировалась на протяжении многих столетий. На каждом историческом этапе государственного и общественного строительства складывалась определенная система, порой весьма устойчивая и стройная, прав и свобод человека. Последовательно выкристаллизовывались основные группы прав и свобод, содержание которых было обусловлено потребностями государства и общества на каждом конкретном историческом отрезке времени. Отсюда появление понятия «поколения прав» в международном праве. Традиционно в правовой науке и практике условно выделяют три поколения прав и свобод человека: 1) первое, которому соответствуют личные (гражданские) и политические права и свободы, провозглашенные в ходе буржуазных революций; 2) второе, соответствующее социальным, экономическим и культурным правам и свободам, имеющим в основе социально-ориентированные учения; 3) третье, положившее начало формированию коллективных (солидаристских) прав и свобод, провозглашенных, главным образом, странами третьего мира в качестве лозунга, цели в национально-освободительных движениях. Вместе с тем следует отметить, что во второй половине XX века в научной среде развернулась дискуссия и настойчиво стала высказываться точка зрения о существовании группы прав и свобод, новых по своему содержанию и по форме реализации, возникших либо в развитие, в первую очередь, личных прав, либо образующих абсолютно самостоятельную группу в общей системе прав и свобод, так называемые соматические права и свободы, которую в настоящее время некоторые ученые относят к четвертому поколению и связывают с необходимостью формально-юридического признания их в правовых и политических документах государств. Научно-правовой анализ этих прав и свобод ввиду их новизны и актуальности для каждого человека требует особого внимания.

## **TYPES, CRITERIA AND BASES OF CLASSIFICATION OF HUMAN RIGHTS AND FREEDOMS.**

### **1.Types, criteria and grounds for classification of human rights and freedoms**

#### **2.Generations of human rights and freedoms.**

1.The system of basic human rights, freedoms, and duties established in law and legal science has passed through a thousand-year history of formation. Modern ideas about the types, scope and content of the proclaimed rights and freedoms first became complex after the Second world war. The United Nations has made a huge contribution to the establishment of a universal system of rights and freedoms by developing and adopting numerous international legal instruments in the field of human rights, including declarations, covenants, conventions, resolutions, agreements, arrangements and recommendations. The diversity of existing rights and freedoms allows us to classify them on various grounds, depending on the goal and task. The same groups of rights and freedoms can be assigned to different classifications. For example, depending on the level of legal regulation, there are: - fundamental rights enshrined in international universal legal acts, - basic rights declared by the country's Basic law-the Constitution, - derivative rights and freedoms formed from the basic ones that have been developed and specified in sectoral national legislation. Most developed legal, democratic States strive for the most complete and comprehensive settlement of the legal status of a person and a citizen. This explains the fact that the basic rights and freedoms in national constitutional acts are identical with the fundamental rights and freedoms at the international legal level. The characteristics and the nature of the political and legal connection of a person and the state, and it (person) legal status may be due to the division of rights and freedoms on rights and freedoms of man and citizen, refugee, stateless persons, and dual nationals, foreign citizen, forced migrant. Depending on the scope of implementation, there are: - social (including, for example, pension, labor and housing), - economic (including property), - cultural, - environmental, - electoral, - political, - personal and other rights and freedoms. Depending on the numerical (quantitative) the participants rights and freedoms can also be classified into: - individual, sold individually - a collective run by the group. To the individual may include all personal and a number of other rights and freedoms (the right to work, to leisure, the right to vote, elect and be elected, to choose the language of communication, etc.). 6 collective human rights Rights should include such rights and freedoms as the right to hold meetings and street marches, to strike, to unite, including for the protection of their economic rights (trade unions), to develop and maintain their national and cultural traditions, and others. Individual rights include all personal rights and a number of other rights and freedoms (the right to work, to rest, to vote, to elect and be elected, to choose the language of communication, etc.). Collective human rights Should include such rights and freedoms as the right to hold meetings and street marches, to strike, to unite, including for the protection of their economic rights (trade unions), to develop and maintain their national and cultural traditions, and others. For example, the rights of children, women, refugees, the disabled, pensioners, prisoners, the mentally ill, national, religious, ethnic, linguistic or other minorities, etc. should be distinguished by the range of persons or by their subject composition. Some modern scientists distinguish: - material rights and freedoms that imply the achievement of any benefits, including material or spiritual, intellectual (the right to a name, to profess a religion, to be an atheist, to intellectual property, including copyright for a literary or musical work, a technical invention, the right to property, including real estate, a share in inheritance, etc.) - procedural rights aimed at ensuring and protecting other rights and freedoms (the right to appeal to the court and other state bodies, judicial protection, strikes, etc.). In legal science, there is also a point of view about the division of rights and freedoms into positive ones, in the implementation of which the state must and takes part, creates the necessary prerequisites

and conditions, takes comprehensive measures to promote and effectively implement them (social, economic, cultural); negative ones, in the implementation of which the state must refrain from direct interference (personal, political) in the process of achieving them.

## 2.GENERATIONS OF HUMAN RIGHTS AND FREEDOMS

The most widely accepted and widespread classification was formed on the basis of and in accordance with historically consistent periods of formation of the theory of human rights in General and the formation of a particular group of rights and freedoms over a certain period of time. The history of the formation of the concept of human rights and freedoms, the practice of its implementation has been formed over many centuries. At each historical stage of state and social construction, a certain system of human rights and freedoms was formed, sometimes very stable and coherent. As a result, the main groups of rights and freedoms were crystallized, the content of which was determined by the needs of the state and society at each specific historical period of time. Hence the emergence of the concept of "generation of rights" in international law. Traditionally, legal science and practice conventionally distinguish three generations of human rights and freedoms: 1) the first, which corresponds to the personal (civil) and political rights and freedoms proclaimed during the bourgeois revolutions; 2) the second, corresponding to social, economic and cultural rights and freedoms based on socially oriented teachings; 3) the third, which initiated the formation of collective (solidaristic) rights and freedoms, proclaimed mainly by third world countries as a slogan and goal in national liberation movements. However, it should be noted that in the second half of the twentieth century in the scientific community, a discussion and insistently made the point about the existence of group rights and freedoms, new in its content and form of implementation encountered in the development, first and foremost, individual rights, or forming a completely independent group in the General system of rights and freedoms, the so-called somatic rights and freedoms, which is currently considered by some scientists to be the fourth generation and associated with the need for formal legal recognition of them in the legal and political documents of States. The scientific and legal analysis of these rights and freedoms requires special attention in view of their novelty and relevance for each person.